
NR. 2        MAJ 2024        36. ÅRGANG

KØBENHAVNSKØBENHAVNS
KOMMUNEKREDSKOMMUNEKREDS



L E V  K Ø B E N H A V N S  K O M M U N E K R E D S    W W W . L E V K K . D K 3

Formand og landsbestyrelsesmedlem:
Steen Stavngaard, Monrads Allé 46, 2500 Valby

Tlf. 5066 6541 - E-mail: steen.stavngaard@gmail.com 

Bestyrelsesmedlem, redaktør, kasserer
og medlem af centerrådet:
Eva Gjøe, Højmosevej 10, 2400 København NV

Tlf. 2682 7933 - E-mail: eva.gjoe@gmail.com

Bestyrelsesmedlem:
Gitte Svarre Larsen, Holmbladsvænge 1, 1. th.,

2300 København S

Tlf. 2074 2763 - E-mail: louisemalene@webspeed.dk

Bestyrelsesmedlem, webmaster
og medlem af Handicaprådet:
Per Jonasson, Panumsvej 21, 2500 Valby

E-mail: per@valby.eu

Bestyrelsesmedlem:
Inge Rose Larsen, Søndergårds Allé 17, st. tv., 2760 Måløv

E-mail: ingeroselarsen@gmail.com

Bestyrelsesmedlem og redaktør:
Charlotte Pepke, Vibekegade 8, st. th.,

2100 København Ø - E-mail: cpep@city.dk

Bestyrelsesmedlem:
Gert Thomsen, Listedvej 72, 2.tv., 2770 Kastrup

E-mail: gertthomsen57@gmail.com

Bestyrelsesmedlem:
Hanne Berner, Langkærvej 9B, 2720 Vanløse

E-mail: hanneberner9b@gmail.com

Udenfor bestyrelsen:
Revisor:
Jørn Jensen, Ole Borchs Vej 18, 2500 Valby

Tlf. 4091 9620 - E-mail: jnjdsse3@gmail.com

LEV Københavns
Kommunekreds

BESTYRELSEN



L E V  K Ø B E N H A V N S  K O M M U N E K R E D S    W W W . L E V K K . D K 5

Lev Københavns

Kommunekreds’ bestyrelse  3

Lederen. Af Steen Stavngaard 7

Beretning 2023-2024 11

Goddag og farvel 17

Lynghuset 19

Indmeldelseskupon 23

IN
D

H
O

LD

NR. 2        MAJ 2024        36. ÅRGANG

KØBENHAVNSKØBENHAVNS
KOMMUNEKREDSKOMMUNEKREDS

Udgivelsesplan
Her er der en oversigt over Lev Køben-
havns udsendelser samt deadline for af-
levering af stof.

Redaktøren skal have dit bidrag senest

Blad nr. 1 25. januar 2023
Udgives: Februar

Blad nr. 2 22. april 2024
Udgives: Maj

Blad nr. 3 26. august 2024
Udgives: September

Blad nr. 4 23. oktober 2024
Udgives: November

ANNONCESALG
Rosengrenen ApS
Tlf. 86 95 15 66

Kl. 8.30-12.00 og 12.30-15.00
Mail: info@rosengrenen.dk

– hvortil alle spørgsmål
vedr. annoncer bedes rettet.

Sats og tryk: Intryk
Tlf. 70 21 10 00
www.intryk.dk



L E V  K Ø B E N H A V N S  K O M M U N E K R E D S    W W W . L E V K K . D K 7

LEDER

Af Steen Stavngaard 

Så fik vi afholdt vores gene-
ralforsamling den 29. februar 
2024. Om det var den meget 
usædvanlige dato eller noget 
helt andet, så mødte der kun 
3 personer op for at deltage 
i generalforsamlingen på Ud-
dannelsescenter UiU udover 
bestyrelsesmedlemmerne. At 
andre kredse oplever tilsva-
rende lave fremmøder gør jo 
reelt ikke sagen meget bedre.
Hvis det kunne tages som et 
udtryk for, at alt i vores ver-
den med udviklingshandicap-
pede bare kører efter bogen, 
og alt var fryd og gammen, 
så var det jo fint nok; MEN 
desværre er det jo langt fra 
tilfældet i København.

1) Sagen om bostedet Lyng-
huset viser med al tyde-
lighed, at der i høj grad er 
brug for en forening som 
Lev til at råbe vagt i ge-
vær (se venligst historien 
om Lynghuset i en artikel 
længere fremme i bladet).

Fortsættes side 7
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2) Besparelser på vores område er efter-
hånden ligeså sikkert, som at vi afhol-
der skudår hvert 4. år. I 2024 lykkedes 
det efter en voldsom kamp fra mange 
sider, at få fordelt den store besparelse 
på alle områder i Socialforvaltningen, så 
alle tilbud til vores målgruppe kunne 
bevares fremfor at skulle lukke ned.

 Men allerede nu tales der igen om be-
sparelser på socialområdet for 2025 
på omkring 250 millioner kroner. Er du 
socialt udsat eller handicappet, skal 
du altså helst ikke bo i København. At 
vi år efter år oplever, at politikerne på 
Rådhuset opfatter mennesker med han-
dicap som en stor økonomisk byrde for 
Kommunen, er vel efterhånden klart 
for enhver borger i byen. At Danmark 
har tiltrådt FNs handicapkonvention er 
ganske svært at se i den førte politik. 

3) Et af de steder, hvor disse besparel-
sesforslag gør ekstra ondt, er på kom-
munens bosteder. Jeg har mange gange, 
på denne lederplads, fortalt om hvordan 
disse besparelser udmøntes på boste-
derne i byen. At tage på ferie, når man 
bor på et bosted i København, er des-
værre for mange bosteders vedkom-
mende fuldstændig udelukket. Ture ud 
af huset er også rigtig mange steder 
sparet væk. Så hører du til gruppen, 
der kræver meget hjælp og støtte til 
at klare disse ting, må du opleve, at 
det bare er ærgerligt for dig med dit 
handicap, at skulle være fastlåst til din 
bolig. 

 Det kan vi som by simpelthen ikke være 
bekendt. At tale om bosteder er efter-
hånden tæt på at være en joke, når der 
reelt er tale om opholdssteder. 

 For nylig blev jeg ringet op af en mor 
til en udviklingshandicappet borger, 
som bad mig om at anbefale hende et 
godt bosted i København, da det bosted 
hendes søn boede på, ikke kunne tage 
ordentligt vare på ham. Jeg måtte blive 
hende svar skyldig, da jeg kun kunne 
anbefale ganske få bosteder i byen.

4) På det landspolitiske niveau er man pt 
ved at forhandle den nye handicapre-
form på plads. På trods af flere handi-
caporganisationers store protester, ser 
det ud til, at regeringen har tænkt sig 
at stemme denne uhyrlige reform igen-
nem. For at nævne nogle af de værste 
elementer i forslaget er f.eks. forslaget 
om, at tillade periodevis indespærring 
af ”besværlige” borgere på bosteder 
ved simpelthen at låse dem inde! 

 Fuldstændig lige som man gør med kri-
minelle i fængsler, selv om de pågæl-
dendes eneste ”forbrydelse” er, at de 
er udviklingshandicappede. 

 Et andet tåbeligt forslag er, at man vil 
kunne tvangsflytte borgere fra f.eks. 
et bosted uden borgerens samtykke.

 Og skulle man være i tvivl, så taler jeg 
altså her om kongeriget Danmark og 
ikke en fjern stat, som vi selvfølgelig 
helt klart ville tage afstand fra, hvis 
vi hørte om sådanne tiltag. At tale om 
et OverDanmark og et UnderDanmark 
bliver mere og mere tydeligt med den 
førte politik.
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I marts 2023 afholdt vi i Lev København 
en ekstraordinær generalforsamling, og 
jeg lavede her en beretning for det første 
år af bestyrelsens arbejde.

Når vi så i år holder en ordinær generalfor-
samling på den ekstraordinære dato – 29. 
februar – er det derfor kun arbejdet siden 
da, jeg vil beskrive i denne beretning.

1) Det første jeg tænker på, når jeg lader 
tankerne gå tilbage på det sidste år, er 
de ganske voldsomme besparelser, som 
Borgerrepræsentationen (BR) lagde op 
til i efteråret 2023.

 Man havde faktisk til hensigt at bombe 
udviklingen årtier tilbage ved bl.a. at 
lukke idrætsskolen, klubben KIFU, 
Vækstpunktet på Sundby Væksthus og 
Voksenklubben. Altså man synes ikke, 
at der var råd til i et velfærdssamfund 
som det danske, at mennesker med et 
udviklingshandicap skulle have et liv 
som mennesker uden et handicap. Vi 
skrev selvfølgelig breve til relevante 
politikere, der blev arrangeret demon-
strationer på Rådhuspladsen. Mange af 
de berørte tilbud skrev harmdirrende 
breve til det politiske niveau. Det lyk-

kedes således ved fælles hjælp, at få 
taget besparelserne af bordet på den 
måde, at alle områder blev pålagt den 
samme procent besparelse, og alle til-
buddene blev således bevaret.

 Men desværre tror jeg,at man allerede 
i 2025 har de samme ideer i BR som i 
år set på baggrund af de spæde møder 
med det politiske niveau, der har været 
her i begyndelsen af dette år.

2) Bostederne i Københavns Kommune er i 
den grad under pres. Det bliver mere og 
mere opholdssteder, hvor aktivitetsni-
veauet mange steder er helt urimeligt 
lavt for ikke at sige, at det ikke er ek-
sisterende. Dårlige normeringer gør det 
bestemt ikke bedre. Og TV 2 viste med 
deres udsendelser om bostedet Lyng-
huset, at empati og nærved er blevet 
erstattet af en kultur af råhed, som alle 
mennesker burde tage afstand fra. Vi 
har sammen med Lev centralt deltaget 
i en række møder med den nye konsti-
tuerede leder på bostedet for at hjælpe 
med at de mennesker, der bor der, får 
et anstændigt og ordentligt hjem.

Beretning 2023-2024Beretning 2023-2024
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 Socialborgmesteren indkaldte rele-
vante personer til et krisemøde, og 
her var vi repræsenteret med Hanne og

 Gert.

3) 3 medlemmer af bestyrelsen (Hanne, 
Per og Gert) har i det forløbne år delta-
get i en række møder med bl.a. pårøren-
devejleder Hanne Skov Henriksen for at 
være med til at lave en pårørendepolitik 
for Københavns Kommune. Det er et 
vigtigt og nødvendigt arbejde at bruge 
de pårørende rigtigt, så vi i fællesskab 
med personalet på vores bosteder kan 
gøre livet bedre for vores målgruppe.

4) Vi har i en periode haft en række gode 
møder med Borgercenter Handicap 
repræsenteret ved centerchefen Jan 
Quist. Det har knebet lidt i det sidste 
år at få disse møder på plads, men vi 
arbejder i bestyrelsen hårdt på, at det 
skal lykkes bedre i 2024. Helt konkret 
gav vi på et møde i slutningen af ok-
tober 2023 Jan nogle konkrete cases, 
som vi først fik svar på her i februar 
2024 ! Det er selvfølgelig absolut ikke 
tilfredsstillende.

5) På vores ordinære generalforsamling 
i februar 2022 blev det besluttet, at 
bestyrelsen og Handicapaktivisterne 
skulle mødes og have et tættere samar-
bejde. Vi har forsøgt, men må erkende, 
at der bestemt er plads til forbedring 
af dette i den kommende periode.

6) Landspolitisk har jeg siddet i Ejendoms 
– og økonomiudvalget i regi af Hovedbe-
styrelsen i Lev. Baggrunden for arbejdet 
i dette udvalg er, at Lev sælger flere og 
flere ejendomme og skal på sigt finde 
andre og nye måder at få økonomien 
til at fungere ordentligt.

 Det er et absolut nødvendigt arbejde af 
en forening som Lev, har de økonomiske 
muskler for at arbejdet med at forbedre 
vilkårene for målgruppen bliver mulig. 
Det er nok sandsynligt, at dette udvalg 
også skal fortsætte deres arbejde efter 
repræsentantskabsmødet i november 
2024.

7) Lev nedsatte også sidste år et retssik-
kerhedsudvalg med en repræsentant 
fra hver region, en repræsentant fra de 

Fortsættes side 15
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tilknyttede foreninger samt Levs lands-
formand. Jeg har haft fornøjelsen af at 
deltage i dette udvalg fra Region Hoved-
staden. Formålet med arbejdet er, at få 
fokus på den ulighed i retssikkerheden 
vi meget ofte møder, når vi taler om 
mennesker med et udviklingshandicap 
kontra mennesker uden et handicap.
Det ses jo ofte, at udsendelser i TV som 
f.eks. om bostedet Lynghuset og "Ups 
vi er voksne" gør, at mange menne-
sker, som ikke har det store kendskab 
til vores målgruppe, bliver berørt og 
forargede over de forhold, de ser og 
oplever i TV.

8) Der har også været en arbejdsgruppe – 
"Sammen på tværs" – , hvor man bl.a. 
ser på andre måder at organisere sig på, 
end vi lige nu gør i Lev. Det er vigtigt for, 
at en forening som vores ind imellem 
ser på om vores måder at organisere 
sig på, kan være anderledes.

 Vi har faktisk haft Camilla K. Karlsson, 
som er leder af Hverdagsaktivisterne, 
som deltager i denne arbejdsgruppe. 
Camilla har siden sommerferien 2023 
deltaget i bestyrelsesmøderne i Lev 
København, og det har været rigtigt 

dejligt, at få hendes friske input til dis-
kussionerne. Vi havde nok håbet, at 
Camilla ville stille op til bestyrelsen ved 
valget den 29. februar, men der er rigtigt 
mange, der gerne vil benytte sig af hen-
des store viden og kompetencer, så det 
bliver desværre ikke i denne omgang !

9) Poster i råd, nævn og udvalg:
 I Handicaprådet er vi repræsenteret 

med Per Jonasson; på Idrætsskolen er 
det Gert Thomsen; i Centerrådet er vi 
repræsenteret med Eva Gjøe og på UiU 
er det Charlotte Pepke.

 Desuden er Gitte Svarre repræsenteret 
i ???, Per Jonasson i Lavuk og Birgit 
Andersen i bestyrelsen på Lærkevej. 

 I DHs Forretningsudvalg i København er 
det undertegnede, der repræsenterer 
Lev og jeg er næstformand i FU.

 Valby den 26. februar 2024
Steen Stavngaard

Beretning 2023-2024Beretning 2023-2024
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Ved generalforsamlingen den 29. februar 
skete der udskiftninger i bestyrelsen.

Egon Pedersen sagde farvel efter
omkring 20 år i bestyrelsen
Du har med din store erfaring og viden om 
handicapområdet været et ikon i vores ar-
bejde i bestyrelsen i de sidste 20 år. Du tog 
sammen med Lasse Rydberg posten som 
redaktør af vores medlemsblad i mange 
år. Du var i sin tid en vigtig brik i etable-
ringen af Ungdomsskolen i Utterslev (UiU), 
du har været en vigtig spiller på dagtil-
budsområdet og på det seneste også på 
botilbudsområdet.  

Din store historiske viden på området har 
vi kunne benytte os af i disse mange år. 

Jeg har haft fornøjelsen af at sidde med 
dig i flere andre bestyrelser, hvor du også 
har gjort det godt.

Helbredet har drillet dig det sidste år; men 
det er bestemt ingen skam at sige farvel, 
når du i marts i år rundede de 89 år.

Men du skal her i bladet have en STOR tak 
for din flotte indsats. 

Inge Rose Larsen...
...stillede op og blev valgt til bestyrelsen i 
Lev København.

Du har for omkring 20 år siden siddet i vores 
bestyrelse, så det er ikke helt nyt for dig.
Men du føler nu igen lyst til at gøre et 
arbejde for vores målgruppe, og det er vi 
bestemt rigtigt glade for.

Goddag og farvel
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Af Eva Gjøe & Tommy Gjøe (forældre til beboer 
i Lynghuset)

Lynghuset er et bo- og dagtilbud for voksne 
borgere med udviklingshæmninger og mul-
tiple funktionsnedsættelser i Københavns 
Kommune på Provstevej. Huset har 29 lej-
ligheder fordelt på 4 etager, der ligger som 
en beskyttende vinkel om terrasser, gård-
haver og en glaspyramide. 

Socialtilsynet har flere gange været på uan-
meldt besøg i Lynghuset. Hver gang har 
resultatet været en rapport som konklude-
rede, at der kun var få ting at bemærke om 
Lynghuset, ellers var alt godt. Hvad kun få 
vidste var dog, at der allerede i foråret 2023 
var ansat en spion – en såkaldt mulvarp – 
på Lynghuset. Mulvarpen var placeret der 
af TV2 Lorry, efter at flere pårørende, til 
beboere på en af de øvre etager i huset, 
havde anmeldt en række betænkelige hæn-
delser og omsorgssvigt af nogle af husets 
beboere. I løbet af de kommende uger i 
sommeren 2023 rygtedes det dog at der var 
optaget nogle ubehagelige scener i huset. 
Nogle var endnu ikke klar over, at det var 
i Lynghuset det var foregået og ringede 
til LEV København, og spurgte om det var 
i det botilbud deres pårørende boede. Det 
tyder på, at der måske også er noget galt 
andre steder i kommunen.

Efterhånden stod det dog klart, at det var i 
Lynghuset i København samt i et andet bo-
tilbud i  Sønderjylland, at optagelserne var 
foretaget. Den 25. oktober 2023 inviteres 
de pårørende, af Lev og Lev København, til 
et orienteringmøde i Lynghuset, hvor sagen 
forklares. Der må dog ikke vises klip af 
udsendelserne, og der må ikke røbes hvad 
optagelserne drejer sig om. 

Den 1. og 8. november 2023 sendes så 
udsendelserne under titlen ”Nødråb i 
natten” af Operation X
Udsendelserne er rystende: På Lynghuset 
vises bl.a. hvordan en nyansat medhjælper 
kan sidde i personalerummet og se en TV-
serie, mens den beboer han er ansat til at 
passe sidder i rummet ved siden af og råber 
på hjælp. Det sker uden at en anden ansat 
i personalerummet gør opmærksom på det, 
og uden at ledelsen griber ind. I nogle an-
dre klip vises flere tilfælde af manglende 
pleje og forråelse af beboerne. F.eks. vises 
hvordan en beboer bogstavelig talt slæbes 
ud af elevatoren, fordi han ikke må opholde 
sig i den, en anden beboer får ikke skiftet 
ble, selvom det er påtrængende etc. etc. 
Udsendelserne viser, at det er absolut på-
trængende med vågne pårørende og en en 
vågen presse for at sådanne eksempler på 
dårlige vaner og manglende ledelse kommer 

LYNGHUSET

Fortsættes side 21
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Julemærkemarchen
- en god sag at gå for

Gå med på Julemærkemarch den første søndag 
i december og vær med i en af de største ind-
samlinger til Julemærkefonden.

Julemærkemarchen er en frivillig forening. Vi ind-
samler så mange penge som muligt den første 
søndag i december.

Julemærkefonden modtager kun 2,2% i offent-
ligt tilskud, og er derfor helt afhængig af gaver 
og bidrag.

Så gå med på en frisk juletur, og hjælp sårbare 
børn i Danmark til at genfinde glæden og selvtil-
liden.

Du kan tilmelde dig allerede nu og give dit bi-
drag på www.julemaerkemarchen.dk

Fra mange startsteder i Danmark går eller løber 
vi en tur på fem eller ti kilometer til fordel for de 
mere end 1000 børn med trivselsproblemer, der 
hvert år får god hjælp af et ophold.

LILJEBORG 2018

FJORDMARK 1938 HOBRO 1939 KILDEMOSE 1948

SKÆLSKØR 1962

STØT JULEMÆRKEHJEMMENE

HER BLIVER BØRN BØRN IGEN
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frem. Et socialtilsyn ville næppe kunne have 
'fanget' sådanne hændelser, ligegyldigt hvor 
mange uanmeldte besøg de foretog.

Den 13. november bliver der konstitueret 
en ny leder, og den tidligere leder fratræder 
og i løbet af februar bliver der så ansat 
nye afdelingsledere og ny botilbudsleder. 
Forinden har den gamle ledelse dog produ-
ceret et digert værk om alle de ting, der 
bør ændres i Lynghuset. Man kan undre sig 
over, hvorfor ændringerne ikke var sat i 
værk for år siden, men Socialtilsynet havde 
jo heller ikke haft noget at bemærke. Den 
konstituerede leder går straks i gang med 
de anbefalede ændringer, men forgæves.

I starten af marts 2024, få uger efter an-
sættelsen af den nye ledelse, offentliggøres 
det at Socialtilsynet anbefaler en lukning 
af Lynghuset, med den begrundelse at
Socialtilsynet har ikke i løbet af det skær-
pede tilsyn set ledelse og driftsherre vise 
den fornødne vilje og evne til fremskridt 
i tilbuddet og sikring af borgernes basale 
behov, hvorfor valg af sanktion er ophørt...
Hvordan den nye ledelse skulle have for-
mået at ændre noget som helst på så kort 
tid, kan man spørge om, men der skal 
åbenbart vises handlekraft og statueres 
et eksempel.

Herefter blev alle pårørende til beboere 
på Lynghuset den 7. marts indbudt til et 
møde i Lynghuset med det formål, at man 
skulle begynde at flytte beboerne til andre 
botilbud i kommunen – botilbud som vel at 
mærke ikke fandtes.

Af Lynghusets 25 beboere og 18 mulige 
pårørende, mødte der 16 af de pårørende 
op, de repræsenterede 13 beboere. Under 
mødet bredte der sig hurtigt en demon-

strativ stemning om, at man ikke bare ville 
accepterer at huset skulle lukke. I stedet 
opfordredes kommunen til at protestere 
over lukningen og anke afgørelsen.

Den 17. april 2024 kommer så en besked om 
at Socialtilsyn Hovedstaden og Magistraten 
i Frederiksberg Kommune fastholder kra-
vet om lukning, og Københavns Kommune 
anker. Sagen ligger nu i Ankestyrelsen som 
skal bruge 1-5 måneder for at komme frem 
til en afgørelse. I skrivende stund går alle 
nu og venter på resultatet.

Vi er meget bekymret for at skulle flytte 
Rune. Da han flyttede ind for 7 år siden, 
var han i de første år meget ked af det. Når 
vi skulle gå ville han med os hjem, og han 
græd og bankede hovedet ind i dørkarmen. 
Det tog lang tid for ham at vænne sig til 
hans nye hjem, men efterhånden er han nu 
blevet glad for at bo der. Han går trygt rundt 
på gangene og på besøg hos hans naboer. 
Han kan lide personalet og omgivelserne 
,og vil ikke med hjem når vi går. Vi er meget 
bange for at skulle igennem sådan et forløb 
igen, hvis han skal flytte. Vi er overbevist 
om, at det vil være direkte skadeligt for 
ham og hans tillid til omverden. Flere af 
de andre pårørende har udtrykt samme 
bekymringer for deres kære.

Lynghuset er et dejligt sted med mange 
tilfredse og glade beboere på de 4 etager 
og mange dygtige og ansvarlige ansatte og 
folk i ledelsen. En ledelse der lige er tiltrådt 
og endnu ikke har haft tid til at indarbejde 
nye rutiner. Det er grotesk at tænke på at 
en sag med få ramte beboere, hvoraf mindst 
én allerede er flyttet, kan udvikle sig til at 
over 20 beboere rammes og svigtes af et 
tilsyn, som er sat i verden for at beskytte 
de samme beboere.
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